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سینما

بازی تلگرامی ترامپ هم آمد!
ب��ازی تلگرام��ی »ترامپت« 
در ی��وم الله ۱۳ آبان رونمایی 
ش��د. به گزارش خبرگزاری 
جدی��د  فص��ل  دانش��جو، 
انیمیش��ن »ترامپت« در ۱۳ 
قس��مت به همراه بازی طنز تلگرامی ترامپت 
تولی��د و همزمان با ۱۳ آب��ان، روز ملی مبارزه 
با اس��تکبار، رونمایی ش��د. در ب��ازی ترامپت 
که توسط اس��تودیوی هیوا تهیه و تولید شده 
اس��ت، ترامپ با ۲ عامل قدرت مورد علاقه اش 
یعنی پول و موش��ک مواجه شده و در نهایت 
یک��ی از این دو او را نابود می کند. فصل جدید 
انیمیشن ترامپت تولید استودیوی رضوان نیز با 
۲ شخصیت منفور جهان یعنی ترامپ و نتانیاهو 
روایت هایی طنز را از رفتار های احمقانه شان به 
تصویر می کش��د. همکاری استودیوی هیوا به 
عنوان مجموعه تولید اپلیکیش��ن و بازی های 
رایانه ای با اس��تودیوی رض��وان زنجیره تولید 
محصولات رسانه ای با موضوعات استراتژیک را 

تکمیل خواهد کرد.

 
برگزاری دومین همایش تئاتر 

مردمی پیاده روی اربعین
دومین همایش تئاتر مردمی 
پی��اده روی اربعی��ن با حضور 
هنرمندانی از 8 استان کشور 
در ع��راق برگزار می ش��ود. به 
گزارش فارس، دومین همایش 
تئاتر مردمی پیاده روی اربعین به کوشش مرکز 
هنرهای نمایش��ی حوزه هنری ب��ا حضور ۱۱0 
هنرمند تئاتر آیینی از 8 اس��تان کش��ور از روز 
۱۳ تا ۱8 آبان ماه در کشور عراق برگزار می شود. 
همایش پیاده روی اربعین امس��ال برای دومین 
سال پیاپی در کشور عراق برگزار می شود. اجرای 
نمایش ها از شهر نجف آغاز می شود و سپس در 
مسیر پیاده روی به سمت شهر کربلا ادامه خواهد 
یافت. همچنین همایش تئاتر مردمی پیاده روی 
اربعین در روز اربعین با اجرای چند مجلس تعزیه 
به کار خود پایان خواهد داد. امس��ال 6 مجلس 
تعزیه به زبان فارس��ی، 5 مجلس تعزیه به زبان 
عربی، 8 نمایش خیابانی و موکبی، مقتل خوانی، 
پرده خوان��ی و نقالی با حض��ور ۱۱0 هنرمند از 
استان های گیلان، مازندران، هرمزگان، کرمانشاه، 
همدان، خراس��ان رضوی، تهران و خوزستان در 
همایش تئاتر مردمی پی��اده روی اربعین برگزار 
می ش��ود. گفتنی اس��ت، پیش از این، محراب 
محمدزاده، از سوی مدیر مرکز هنرهای نمایشی 
حوزه هنری به سمت مدیر اجرایی این همایش 
منصوب شده بود. دومین همایش تئاتر مردمی 
پی��اده روی اربعی��ن به کوش��ش مرکز هنرهای 
نمایش��ی حوزه هنری از روز ش��نبه ۱۳آبان ماه 
)۱5 صفر( تا روز پنجش��نبه ۱8 آبان )۲0 صفر( 

در شهرهای نجف و کربلا برگزار می شود.

تکرار هشدارهای رهبر سابق 
ارکستر سمفونیک به وزیر ارشاد

ب��ار دیگ��ر عل��ی رهب��ری، 
موسیقیدان و رهبر ارکستر، 
با انتش��ار نامه ای نس��بت به 
سمفونیک  ارکستر  مدیریت 
تهران اعتراض کرد. به گزارش 
خبرآنلاین، علی رهبری، رهبر پیشین ارکستر 
س��مفونیک تهران، نس��بت به ش��نیده شدن 
شایعاتی مبنی بر دعوت از یکی از ارکسترهای 
س��مفونیک اروپا برای حضور در ایران هشدار 
 داد. این موس��یقیدان که اردیبهش��ت ۱۳95 
به حالت قهر، رهبری ارکستر سمفونیک تهران 
را ترک کرد، در ۱8 ماه گذش��ته با انتشار چند 
نامه سرگش��اده، انتقادهای تندی را نسبت به 
برخی ام��ور اداری، مدیریت��ی و هنری عرصه 
موسیقی ابراز کرده است. وی در جدیدترین نامه 
خود خطاب به وزیر ارش��اد ضمن تکرار برخی 
مسائل گذشته، نسبت به رواج شایعه ای در باره 
دعوت از یکی از ارکسترهای سمفونیک اروپا با 
هزینه گزاف برای حضور در ایران واکنش نشان 
داده اس��ت. در بخش��ی از این نامه آمده است: 
»ای��ن روزها اخباری از داخ��ل ایران به بیرون 
درز کرده و بین دانشجویان و موسیقیدان های 
خارج از کش��ور شایعه ای به وجود آمده مبنی 
بر اینکه اف��رادی از جانب ایران در حال رایزنی 
هستند تا یکی از ارکسترهای سمفونیک اروپا 
را با هزینه ای سرسام آور به ایران بیاورند. ممکن 
است این گونه اقدامات جهت بزک کردن چهره 
ممالکی در کش��ورهای تازه به دوران رس��یده 
خلیج فارس، اقدامی ضروری باشد ولی در کشور 
عزیز ما ایران که قدمتی 80 س��اله در ارکستر 
سمفونیک دارد این ولخرجی ها به هر دلیلی که 
باشد، خیانت به جوانان این مملکت و هدر دادن 
امکانات به حساب می آید. جناب آقای وزیر! به 
خاطر خدا هم که شده، جلوی اینگونه اقدامات 
نمایش��ی را بگیرید و ام��ور را در راه منطقی و 
اصولی که صرفا منافع گروه خاص و کوچکی را 

در نظر نمی گیرد، هدایت کنید«.

پر کاری خطرناک یک ستاره!
روز گذش��ته در حالی خبر 
حض��ور ه��ادی حجازی فر، 
ایران  ستاره جوان سینمای 
در فیلم  سینمایی »واسطه« 
ب��ه کارگردانی آرش لاهوتی 
رسانه ای شد که به نظر می رسد حضور پرتعداد 
او در آث��ار س��ینمایی امس��ال باعث کاهش 
 کیفیت بازی او در این آثار ش��ود. به گزارش 
»وطن امروز«، هادی حجازی فر بازیگر جوانی 
اس��ت که در ۲ دوره اخیر جشنواره فیلم فجر 
برای ایفای نقش در ۲ اثر ماندگار »ایس��تاده 
در غب��ار« و »ماجرای نیم��روز« مورد توجه 
اهالی س��ینما و منتقدان قرار گرفته است. اما 
حجازی فر امسال در ش��رایطی در حال ادامه 
مس��یر حرفه ای خود در سینماس��ت که این 
روزها خبره��ای گوناگونی از حضور او در آثار 
سینمایی مختلف رسانه ای می شود. علاوه بر 
فیلم  سینمایی »واسطه« به کارگردانی آرش 
لاهوت��ی که بتازگی خبر آن منتش��ر ش��ده، 
چندی پیش رس��انه ها از حض��ور او در پروژه 
س��ینمایی »ش��اه کش« به کارگردانی وحید 
امیرخانی خبر دادند. حجازی فر همچنین یکی 
از بازیگ��ران اصلی فیلم س��ینمایی »لاتاری« 
جدیدترین ساخته محمدحسین مهدویان نیز 
هس��ت که این روزها مراحل پیش تولید خود 
را پشت سرمی گذارد. وی همچنین امسال ۲ 
فیلم سینمایی »به وقت شام« ساخته ابراهیم 
حاتمی کی��ا و »آس��تیگمات« ب��ه کارگردانی 
مجیدرض��ا مصطفوی را نی��ز در کارنامه دارد 
که به احتمال زیاد هر دوی آنها در جش��نواره 
فجر حضور خواهند داشت. هرچند با توجه به 
درخشش حجازی فر در دوره اخیر فجر، بیشتر 
شدن پیش��نهادهای بازی به او امری طبیعی 
است ولی به نظر می رسد حضور پرتعداد او در 
آثار سینمایی باعث افت کیفیت بازی او شود.

»به وقت شام« حاتمی کیا 
کوتاه می شود

فیل��م س��ینمایی »ب��ه وقت 
ش��ام« به کارگردان��ی ابراهیم 
حاتمی کیا در حال کوتاه شدن 
و رسیدن به زمان ۱۲0 دقیقه 
برای نمایش در سی وششمین 
جش��نواره ملی فیلم فجر است. به گزارش مهر، 
فیلم س��ینمایی »به وقت ش��ام« به کارگردانی 
ابراهی��م حاتمی کی��ا این روزه��ا مراحل تدوین 
و انج��ام ویژوآل افکت خود را س��پری می کند و 
تاکنون نیمی از تدوین »به وقت ش��ام« توس��ط 
مهرداد خوشبخت به پایان رسیده است. البته با 
توجه به اینکه زمان این فیلم کمی بلند شده بود، 
صاحبان این اثر مشغول کوتاه کردن و رساندن آن 
به زمان ۱۲0 دقیقه هستند. ابراهیم حاتمی کیا 
و دیگ��ر صاحبان اثر بس��یار امیدوارند این فیلم 
یک اتفاق نو در سینمای ایران و نخستین فیلم 
جدی بین المللی باشد، از همین رو سازمان اوج 
سرمایه گذار »به وقت شام« مشغول برنامه ریزی 
و رایزنی برای اکران خارجی این اثر است تا فیلم 
 در خاورمیان��ه و چند کش��ور اروپایی به نمایش 
در آی��د. موضوع »به وقت ش��ام« درب��اره داعش 
است. فیلمبرداری آن برعهده مهدی جعفری بود 
و هادی حجازی فر و بابک حمیدیان از بازیگران 
ایرانی فیلم  هس��تند و جمعی از بازیگران سوری 

و لبنانی در این فیلم به ایفای نقش می پردازند. 

اخراج اسپیسی از خانه پوشالی
اعلام  »نتفلیک��س«  کمپانی 
ک��رد، همکاری خود را به طور 
کامل ب��ا »کوین اسپیس��ی« 
بازیگر س��ریال معروف »خانه 
پوش��الی« قطع می کن��د. به 
گزارش ایسنا، پس از مطرح شدن اتهام جنسی 
علی��ه »کوین اسپیس��ی«، بازیگر برنده اس��کار 
آمریکایی، کمپانی »نتفلیکس« س��ازنده سریال 
»خانه پوش��الی« اعلام کرد نه تنها با وی به طور 
کام��ل در این س��ریال قطع هم��کاری خواهد 
ک��رد، بلکه فیلم جدید »خون ری��زی« با بازی و 
تهیه کنندگی »اسپیس��ی« را نیز اکران نخواهد 
کرد. این کمپانی با صدور بیانیه ای اعلام کرد: این 
کمپانی در ادامه تولید سریال »خانه پوشالی« با 
حضور »کوین اسپیسی« نقشی نخواهد داشت و 
م��ا در این وقفه زمانی ب��ا کمپانی »MRC« به 
همکاری ادامه خواهیم داد تا مس��یر پیش رو را 
ارزیابی کنیم. ما همچنین تصمیم گرفته ایم فیلم 
»خون ریزی« با بازی و تهیه کنندگی »اسپیسی« 
و ب��ه کارگردان��ی »مای��کل هافم��ن« را نیز که 
هم اکنون در مراحل پایانی تولید قرار دارد اکران 
نکنیم. نتفلیکس پیش از این اعلام کرده بود فصل 
ششم سریال »خانه پوشالی« که در سال ۲0۱8 
در اختیار علاقه مندان قرار خواهد گرفت، آخرین 
فصل از این مجموعه خواهد بود. هفته گذش��ته 
»آنتونی رپ« بازیگر آمریکایی فاش کرد »کوین 
اسپیسی«در سال ۱986 و زمانی که او ۱۴ ساله 
بوده قصد داشته او را مورد تعرض قرار دهد و این 

موضوع بازتاب فراوانی در هالیوود داشت.

احسان سالمی: برای من که مدتی به واسطه دلزدگی 
از فضای تئاترهای شبه روشنفکری برای حضور در 
سالن های نمایش انگیزه چندانی نداشتم، شنیدن 
خبر ش�روع کاری جدید از خیرالله تقیانی پور خبر 
خوش�ی بود که نوید ب�ه روی صحن�ه رفتن اثری 
متفاوت از تئاترهای تکراری ای�ن روزها را می داد. 
تقیانی پور که در این سال ها در کنار گروه نمایشی 
»نقاب« آثار مختلفی را روی صحنه برده است، این 
ب�ار و در نمایش »کُلنل«، س�راغ روایت قصه ای از 
دل سال های مش�روطه دوم رفته و در آن داستان 
عزیز، جوان 3۵ ساله  متمول و جاه  طلبی از خاندان 
قاجار را روایت می کند که به  دنبال پوشیدن ردای 
حاکمیت تهران است. نمایشی که قرار است تا پایان 
آبان ماه هر شب ساعت 1۹:3۰ به مدت 1۰۰ دقیقه در 
تالار اصلی مجموعه تئاتر شهر به روی صحنه برود. 
به همین بهانه  سراغ تقیانی پور رفتیم و به گفت وگو 

با او نشستیم که در ادامه از نظر می گذرانید.
****

  به عنوان نخستین سوال به نظرم خوب است کمی 
درب�اره این صحبت کنیم که اصلا چه ش�د خیرالله 
تقیانی پور تصمیم گرفت س�راغ داس�تانی برود که 

درباره دوره مشروطه و حوادث آن دوره است؟
فارغ از بحث مش��روطه و قاج��ار، آنچه دغدغه 
ابتدایی من برای ورود به این کار ش��د، جهل مردم 
بود، مردمی که سمت و سوی هر رسانه ای می روند. 
بخش دیگر آن نیز مربوط به جهل مدرن است. من 
از دوره ساخت نمایش »بوقلمون« همیشه دغدغه 
جهل مردم را داش��تم و دنبال این بودم که بتوانم 
س��وژه ای ما به ازای جهل امروزی مردم پیدا کنم 
که متوجه شدم در دوره مشروطه سرعت اتفاقات 
در ایران پ��س از یک رخوت چند س��ال، افزایش 
 پیدا ک��رده و اتفاقات��ی در آن دوره پیش آمده که 
م��ا ب��ه ازای آن را می توان در ای��ن دوره نیز دید. 
گذشته از آنکه دوره مشروطه یک نقطه عطف در 
تاریخ ما محسوب می شود، آنچه من را به این دوره 
جذب کرد، سوءاستفاده از جهل مردم بود. دوره ای 
که اگر جهل مردم نبود، ش��اید انحرافی در نهضت 

مشروطه پیش نمی آمد.
  روایت قصه »کلنل« تا چه اندازه منطبق بر تاریخ 
اس�ت و چه بخش هایی از آن زاییده تخیل شما به 

عنوان نویسنده و کارگردان این اثر بوده است؟
غیر از اش��اره به فضای آن دوره و اش��اراتی به 
شخصیت عین الدوله، بقیه ماجراهای روایت شده 
در اثر زاییده خیال بنده اس��ت. در واقع ما بیش��تر 
سعی کردیم در کلیت قصه به موضوعاتی همچون 
دوره استبداد صغیر و اتفاقاتی که در آن دوره افتاده 
بود، اشاره کنیم و بقیه بخش های آن زاییده خیال 

ماست. 
  یکی از وجوه پررنگ در این نمایش اس�تفاده از 
هنر تعزیه برای روایت بخش�ی از داستان است که 
گاهی برای پیش بردن قصه اصلی از آن اس�تفاده 
ش�ده و گاهی نیز موسیقی تعزیه در بخش هایی از 
نمایش مورد اس�تفاده قرار می گیرد. این در حالی 
است که هنر تعزیه طی سال های گذشته به دلایل 
مختلف مورد بی توجهی قرار گرفته؛ چرا شما سراغ 

استفاده از این قالب  نمایشی در بخش هایی از اثرتان 
رفتید؟

در ارتب��اط ب��ا بی توجهی به هن��ر تعزیه  ابتدا 
بای��د به این موضوع بپردازیم که اساس��ا داش��تن 
ن��گاه موزه ای به تعزیه یا س��ایر نمایش های ایرانی 
اشتباه اس��ت و باید از آن پرهیز کرد. دومین نکته 
نیز در ارتباط با کارکرد تعزیه و نمایش های ایرانی 
است. همیشه چون خاستگاه این نوع از نمایش ها 
مردمی بوده است، امکان نداشته شما نمایش هایی 
همچون تعزیه را در دربار ببینید و من تعمدا در این 
نمایش تعزیه را به دربار آورده ام و منظورم آن بوده 
که اگر چنین نمایش��ی به دربار نیز راه پیدا کرده، 
بیش��تر با هدف تظلم خواهی بوده اس��ت و اساسا 
نمایش های ایرانی - چه تعزیه و چه سایر نمایش ها- 
نمایش هایی از بطن مردم است که می توان کارکرد 
اصلی آنها را در تظلم خواهی و رساندن حرف مردم 

به حاکمان دانست.
  گذش�ته از اس�تفاده ای که از هنر تعزیه در این 
اثر کرده  ای�د، در جریان قصه اصلی اثر نیز بارها به 
حماسه کربلا و قیام سیدالشهدا)ع( اشاره می شود. 
دلیل پیوند زدن قصه عاش�قانه اثر با حماسه کربلا 

چیست؟
به نظر من همواره و در هر دوره ای حسین زمانه 
و یزید زمانه ای وجود دارد. انکار کردن این موضوع 
مثل آن است که بخواهیم تکرار شدن تاریخ را انکار 
کنیم. همواره مصلحی است که اگر جهل مان را کنار 
نگذاریم، همانند مردمی که در س��ال 6۱ هجری 
زندگ��ی می کردند آن مصلح را به مقتل می بریم و 
اصلا برای همین است که می گویند ما منتظر امام 
زمان)عج( نیستیم بلکه ایشان منتظر ماست. اگر ما 
بخواهیم با جهل خود به استقبال او برویم، خدایی 
نکرده عاش��ورای دیگری تکرار ش��ود. برای همین 
س��عی کردم که یک ما به ازای آن ش��کلی نیز در 

این نمایش باشد.
  به نظر شما چرا تعداد نمایش های عاشورایی طی 

سال های گذشته کمتر شده است؟ 
متاسفانه بسیاری از ما تصور می کنیم حرف قیام 
عاش��ورا در همان سال 6۱ هجری با همان رنگ و 
لعاب باقی مانده است در صورتی که می توان آن را 
به زبان امروزی هم مطرح کرد؛ نه فقط این موضوع 
بلکه اساس��ا حرف دین به این صورت است. اصلا 
ش��ما با نمایش های شکسپیر هم می توانید حرف 
دین را بزنید. مگر تئاتر جز دین گرایی چه رسالتی 

را برعهده دارد؟ من همواره گفته ام که با استفاده از 
تعبیر »تئاتر دینی« مخالفم، چرا که خود تئاتر به 
نوعی رس��الت دین را برعهده دارد. به زعم من، اگر 
بخواهیم پیام عاشورا را که همان درس مردانگی و 
آزادگی است به شکل دقیق ببینیم، می توانیم این 
پیام را در بسیاری از آثار پیدا کنیم. همه حرف من 
این است که نباید این برچسب عاشورایی را صرفا 
برای آثاری به کار ببریم که در حال و هوای س��ال 
6۱ هجری و در لوکیشن کربلا یا کوفه و شام اجرا 
می ش��ود. به زعم من می شود چشم ها را شست و 

جور دیگری دید.
  خود ش�ما اگر می خواس�تید بخش�ی از حادثه 
عاش�ورا را روی صحنه ببرید، سراغ کدام قسمت 

آن می رفتید؟
درگیری حر برای انتخاب آنکه کنار اشقیا باقی 
بماند یا به سوی امام حسین)ع( و یارانش برود. من 
گاهی به این فکر می کنم که اگر بس��یاری از ما در 
موقعیت حر قرار می گرفتیم نمی توانستیم همانند او 
تصمیم بگیریم. برای همین است که می گویم باید 
به موضوعی مثل جهل مردم توجه ویژه کرد. چون 
هر وقت م��ا در تاریخ ضربه دیدیم به خاطر جهل 
است. اگر جهلی پیش نمی آمد، امیرکبیری کشته 
نمی شد. درواقع آن موقع هم این جهل بود که باعث 
شد امیرکبیر را رگ بزنند. حتی در یکی از اشعاری 
که آقای سالار عقیلی برای نمایش »کلنل« خوانده 
نیز به این موضوع اش��اره شده که »خون مرا بریز 
به رگ های میهنم«. حر بین س��یاه و سفید و بین 
جهل و دانایی، راه درست را انتخاب کرد. البته یک 
ضرب المثل اشتباه نیز هست که می گوید خواهی 
نشوی رسوا همرنگ جماعت شو؛ شاید اگر حر در 
آن دوره می خواس��ت طبق این تفکر عمل کند در 
س��پاه اش��قیا باقی می ماند ولی سعی کرد جهل و 

نادانی را از خود بزداید.
  در اغل�ب کارهای ش�ما رگه های�ی از طنز دیده 
می ش�ود؛ نکته ای ک�ه در این نمایش نی�ز با وجود 
قصه تلخی که دارد به وضوح دیده می ش�ود. دلیل 
این علاقه شما به اس�تفاده از زبان طنز در آثارتان 

چیست؟
جامعه ما همواره با یک کمدی تلخ درگیر بوده 
است. شما تصور کنید یک عده تروریست به داخل 
مجلس کشورمان می ریزند و تیراندازی می کنند و 
عده ای در این میان در محل حادثه می ایس��تند و 
فیلم می گیرند. همین اتفاق یک کمدی تلخ است. 

به نظرم در هر عصری کمدی خاص آن دوره وجود 
داشته است. من در این نمایش سعی کردم از این 
کمدی نه به عنوان یک کمدی مفرح بلکه برمبنای 
همان طنز تلخ پیش بروم. کاراکتر شیخ مقصود در 
این نمایش نماد همان آدم هایی است که رفتارشان 

یک نوع کمدی تلخ را تداعی می کند.
  ش�ما ب�ه عنوان کس�ی که ای�ن روزه�ا یکی از 
نمایش های پرمخاطب را روی صحنه دارید، وضعیت 
ارتباط مخاطبان با این هنر را چگونه می بینید و فکر 
می کنید وضعیت فعلی تئاتر توانسته مردم را آنگونه 

که باید به خود جذب کند؟
ببینید! قاع��ده کلی این اس��ت که مخاطب 
از کار خوب اس��تقبال می کند. ب��ه نظر من این 
هش��یاری ه��ر کارگردانی را نش��ان می دهد که 
اگ��ر در هفته اول دید س��الن نمای��ش اثرش پر 
نمی ش��ود، بداند که ایراد در کار خودش اس��ت. 
مخاطب امروز هم مخاطب باهوشی است. بعضی 
وقت ه��ا پیش آمده ک��ه مخاطبان از نمایش��ی 
استقبال کرده اند ولی بعد از آنکه از سالن بیرون 
آمدند از کار خوش شان نیامده است. حالا ممکن 
است به خاطر حضور سلبریتی ها در این نمایش 
از دی��دن آن اس��تقبال کرده اند یا ب��ه هر دلیل 
دیگری، ولی در هر صورت اگر اثر بن مایه خوبی 
نداش��ته باشد، هرچقدر هم برای آن تبلیغ کنید 
در نهایت بیش��تر از یک یا ۲ هفت��ه نمی توانید 
سالن نمایش تان را پرکنید و بعد از آن قطعا این 
دهان به دهان در بین تماشاچی ها می چرخد که 

این اثر کیفیت بالایی ندارد. 
  حالا که بحث حضور سلبریتی ها در تئاتر مطرح 

شد، نظر شما درباره این اتفاق چیست؟
به نظرم حضور سلبریتی ها می تواند در بعضی 
از موارد به تئاتر کمک کند ولی نباید این موضوع 
تبدیل به یک رویه ثابت ش��ود. از این لحاظ که ما 
تئاتر را برای تئاتر می خواهیم. تماشاچی به سالن 
تئات��ر می آید که تئاتر را ب��ا همان عناصر و همان 
فلس��فه و همان فکر ببیند و ای��ن نباید تبدیل به 
جریانی شود که تماش��اچی در ام به سالن بیاید تا 
صرف��ا یک یا چند بازیگر را ببیند و س��ایر عناصر 
تئاتر را نادیده بگیرد. این اگر تبدیل به یک بدعت 
ش��ود، یعنی ما راه را اشتباه رفته ایم. البته من این 
موض��وع را به طور کلی نه تایی��د می کنم و نه رد. 
با احترام به همه سلبریتی هایی که در تئاتر حضور 
پیدا می کنند، به نظرم بودن آنها گاهی از موارد به 
کمک تئاتر می آید. برخی از این دوستان هستند که 
گاهی شاید فیلم های آنها به اندازه تئاترشان فروش 

نداشته باشد. 
  ش�ما پی�ش از ای�ن در حوزه آث�ار تصویری نیز 
فعالیت هایی داش�ته اید، آیا برنامه ای برای ساخت 

آثار نمایشی برای تلویزیون یا سینما دارید؟  
بله! بعد از اتمام این نمایش باید س��راغ تدوین 
فیلم »اینجا خانه من اس��ت« بروم و بعد از آن هم 
تصمیم دارم فیلم سینمایی »گرا« را کلید بزنم که 
نخستین اثر سینمایی من است. داستان این فیلم 
که حال و هوای آن کمدی است، مربوط به حوادث 

سال 66 و موشکباران تهران است.     

خبر
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زینب محبوبی: همیش��ه معتقد 
بودم اگر از فیلم��ی بتوانی حتی 
چند ثانیه قیچی کنی ول��ی خللی در فهم بیننده 
ایجاد نش��ود، همان چند ثانیه زیادی است و فیلم 
را در موضع ضعف قرار می دهد و بر خلاف سینمای 
ایران که اغلب با فیلم هایی مواجهیم که گاهی حتی 
اگر ۴0-۳0 دقیقه از فیلم حذف ش��ود، هیچ تأثیر 
منفی ای در رون��د فیلم ایجاد نمی کند، »شَ��نِل« 
فیلمی است که هر سکانس��ش را باید دریابی تا از 
فیل��م عقب نمانی. س��وژه ضعف اجتماع��ی زن، با 
ترکیب شدن شرایط زندگی افغان ها در ایران از خطر 
تکراری بودن نجات پیدا می کند. بدون اغراق کردن 
و آزار بیننده، شرایط سخت یک زن تنهای افغان به 
تصویر کشیده می شود و با پایان مناسب، تماشاگر، 
راضی سالن را ترک می کند. در این فیلم شاهد یکی 
از بازی های خوب و غیرتصنعی باران کوثری هستیم 
و باقی بازیگرها ه��م رضایت مان را جلب می کنند. 
رضا بهبودی در ایفای نقش کارگر زحمتکش با ذات 
ش��یطانی به  قدری خوب ظاهر می شود که هر بار 
که در جلد جدیدی فرو می رود، به س��رعت باورش 
می کنی و بازیگران هامون و آیدا، برخلاف بسیاری از 
فیلم ها که فاصله باورپذیری بین نقش های اصلی و 
فرعی زیاد است، بیننده را وادار به پذیرفتن اهمیت 
نقش خود در کنار صحرا می کنند. کارگردان به رغم 
اینکه مردهای بی مسؤولیت و هوسباز را در طبقه های 

مختلف اجتماعی از مهندس 
متم��ول ت��ا کارگر س��اده، به 
تصویر می کشد، جانب انصاف 
را نگه داش��ته و ش��خصیتی 
حمایتگر و قابل اعتمادی مانند 
هام��ون را به عن��وان وزنه در 

فیلم به نمایش می گذارد. دروغگویی های پی در پی 
و مخفی کاری های دردسرساز شخصیت ها، فیلم های 
فرهادی را به ذهن متب��ادر می کند. دروغ هایی که 
برای حفظ شرایط موجود و چه بسا پیشرفت بهتر 
امور ساخته ش��ده اند، ولی یکی یکی باعث دردسر 
و پیچیده ت��ر ش��دن ماجرا می ش��وند. پنهان کاری 
بزرگ ترین نقطه ضعف شخصیت اصلی است، و اصلًا 
این روابط پنهانی، حتی به ظاهر مشروع، شروع قصه 
است. هرچند شرایط ناسالم جامعه، صحرا را ناچار 
به پنهان کاری کرده و این ترس از فاش ش��دن ها او 
را بیشتر و بیشتر به قعر گرفتاری فرو می برد اما در 
نهایت کودکی که اغلب به عنوان نقطه ضعف زن های 
مطلقه در فیلم های ایرانی ظاهر می شود، سبب قوت 
قلب و تصمیم درست و ش��جاعانه صحرا می شود. 
ای��ن زن که ب��ا مخفی کردن حقایقی توانس��ته به 

موقعیت فعلی برس��د، حالا با 
تهدیدهایی برای فاش ش��دن 
ای��ن حقای��ق و حت��ی ام��ور 
خصوصی خود مواجه اس��ت 
و ای��ن ترس ها، تصمیم گیری 
را برای��ش س��خت تر می کند، 
چون با مرد هفت خطی مواجه اس��ت که گویا تمام 
ترفندها را حفظ اس��ت و به هیچ شکلی دم به تله 
نقش��ه های صحرا و دوس��تانش نمی دهد. با وجود 
پیکره نس��بتاً خوب فیل��م، در بعضی از بخش های 
قصه، اتفاقات از دست کارگردان درمی رود و سوالات 
تماشاگر بی پاس��خ می ماند؛ مثل قضیه شناسنامه 
حمید که در ابتدا یکی از عوامل ش��وکه ش��دن و 
شروع قصه صحراس��ت ولی در اواخر فیلم از زبان 
صحرا می ش��نویم که از این موضوع مطلع بوده و 
تعلیق س��اختگی و اغراق شده ای که درباره انتشار 
عکس های خصوصی صحرا، به فیلم تحمیل شده، 
بد عمل می کند و به جای اینکه کمکی به کشش 
فیلم کند، به ساختارش ضربه می زند. مثل بسیاری 
از فیلم هایی که در جشنواره فجر شاهدش بودیم، 
شنل هم گویی از یک مشاوره یک ساعته پزشکی 

محروم بوده و اطلاعات داده ش��ده در خلال فیلم 
به قدری غلط و عوامانه است که حتی یک بیننده 
متوسط از نظر سواد پزشکی هم برایش سوال ایجاد 
می شود که چطور ممکن است مردی ۴ سال پیش 
امکان بچه دار ش��دن داشته و حالا ندارد. این قصه 
تکراری درباره زن ها محتمل اس��ت، چرا که سقط 
عمدی، ش��رایط رح��م و امکان ب��اروری را تغییر 
می دهد ولی اصولاً سقط جنین توسط زن، تغییری 
در توانایی باروری م��رد ایجاد نمی کند! و اینجای 
قص��ه و دیالوگ ه��ای مربوط به آن صرف��اً به این 
جهت اس��ت که اولاً آیدا هم در خیل مخفی کاران 
قرار بگیرد و موضوع جدی ای برای گناهکاری اش 
پیدا ش��ود و ثانیاً به زور حرف هایی درباره اسپرم و 
رحم اجاره ای به خورد بیننده داده ش��ود و علامت 
سوال هایی برایش ایجاد کند. تعدد موضوعاتی که 
ه��ر کدام می تواند دس��تمایه یک فیلمنامه خوب 
باشد، ذهن بیننده را خسته می کند، کودکان کار، 
ازدواج اجباری، ازدواج در قبال پول، شرایط نامساعد 
و غیرانسانی عزیزان افغان در ایران، سوءاستفاده و 
اخاذی، روابط پنهانی و... که به بعضی از این موارد 
در حد ۲ تا ۳ دقیقه در فیلم پرداخته می ش��ود اما 
به دلیل تنوع مسائل و مصائب، گاهی برای تماشاگر 
سردرگمی ایجاد می کند اما به طور کلی »شَنِل« 
فیلم خوبی است و بخوبی توانسته نه قصه را فدای 

مضمون کند و نه مضمون را فدای قصه.

نگاهی به فیلم سینمایی »شنل« ساخته حسین کندری

قطار سوژه های سردرگم کننده
نقد فیلم

گفت وگوی »وطن امروز« با خیرالله تقیانی پور، کارگردان نمایش »کلنل«
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